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برگزاری مراسم معارفه برای بازیکنان بزرگ 
از ســوی باشــگاه های ورزشــی امری طبیعی 

اســت. اتفاقــی که البتــه در فوتبــال ایران به 
واسطه کوته فکری مدیرانش رخ نمی دهد. 
موضوعی که باعث شده باشگاه های حاضر 
در فوتبــال ایــران از یــک درآمــد فوق العــاده 
بی نصیــب بماننــد. عربســتان ســعودی در 

ایــن نقــل و انتقــالات بــا شــاه ماهی هایی 
کــه شــکار کــرد، نقــش اول ایــن فصــل مهم 
را بــازی کــرد. ایــن کشــور متمــول عربــی بــه 
واســطه دلار هــای نفتــی ســتاره های زیــادی 
از جملــه کریســتیانو رونالــدو، انگولــو کانتــه 

و بســیاری از ســتاره های جهــان فوتبــال را به 
کشــورش آورد و بــا برگــزاری مراســم معارفه 
و بــه جیــب زدن درآمدهــای هنگفــت ســود 
بســیاری را از رقــم زدن ایــن اتفــاق بــرد. بــه 
همیــن بهانه نگاهی به مراســم معارفه ســه 

شــاه ماهی نقل و انتقالات تابســتان امسال 
فوتبــال جهــان خواهیــم انداخت. مراســمی 
کــه پول هــای بســیاری را بــه حســاب ســه 
باشــگاه النصــر، الاتحــاد عربســتان و اینتــر 
میامــی ایــالات متحــده امریــکا واریــز کــرد. 

در کنــار آن ابزارهــای تبلیغاتــی باشــگاه های 
بــزرگ دنیــا را بررســی می کنیم تا ثابت شــود 
کــه باشــگاه های بزرگ تا چه انــدازه از جذب 
بازیکنــان بــزرگ از همــان بــدو ورود درآمــد 

کســب می کننــد.

در فوتبال روز دنیا باشــگاه ها ســتاره های تازه وارد و جدید خود 

را بــا طرح هــای گرافیکــی و ایده هــای جــذاب معرفــی می کنند. 
حتی می توان گفت رونمایی اعضایی جدید بســته به ســلیقه 
و امکانــات باشــگاه ها جذاب تــر خواهــد بود و چه بســا که نگاه 
رسانه ها و توجه هواداران به آن باشگاه را تغییر دهد. با وجود 

این در ایران در فصل نقل وانتقالات تابستانی لیگ برتر مبالغ 
میلیاردی صرف جابه جایی بازیکنان می شود، اما شکل رونمایی 
باشگاه ها از آنها در بدوی ترین و ابتدایی ترین شکل ممکن باقی 
مانده و تنها محدود به یک عکس با پیراهن می شــود. بیشــتر 

باشگاه های لیگ برتری به تبلیغ مستقیم و استفاده از لوگو باور 
دارند، این در حالی است که برترین کمپانی های روز دنیا تلاش 
می کنند با اشاره غیر مستقیم تبلیغ خود را در ذهن مخاطب 
ماندگار کنند. در سال های اخیر فوتبال ایران هم کم کم شاهد 

ارائــه طرح هــای گرافیکــی بوده. بعد از چند ســال آزمون و خطا 
همچنین اســتقبال هواداران، باشگاه های ایرانی نیز قدم های 
ابتدایی را در این مســیر برداشــته اند اما برای رسیدن به نقطه 

مطلوب راه طولانی در پیش دارند.

بررسی مراسم معارفه نقل و انتقالات در  فوتبال

درآمدزایــــــــی پیـــــش از ورود!

معارفه ستاره ها در باشگاه های ایرانی

فقط عکــــس با پیراهـــــــن!

پیش از اتمام جام جهانی 2022 قطر نشــریه مارکا 
چــاپ اســپانیا ادعــا کرد کــه کریس رونالدو ســتاره 
پرتغالــی وقت منچســتریونایتد پــس از پایان جام، 
انگلیــس را بــه مقصد عربســتان به علت پیوســتن 
بــه النصــر تــرک می کنــد. خبــری کــه بارها از ســوی 
رونالــدو و اطرافیانــش تکذیب شــد. مدتی بعد اما 
فــوق ســتاره پرتغالــی فوتبال جهان با قــراردادی دو 
ســاله تــا پایــان فصــل 2025 میــلادی و ارزش 400 
میلیــون یــورو بــه ایــن تیم متمــول عربی پیوســت. 
مراســم معارفــه کریس رونالدو در ایــن تیم یکی از 
باشــکوه ترین مراســم معارفه هــای تاریــخ فوتبــال 
بــود. رویــدادی کــه اوایــل ســال جاری میــلادی بــه 
میزبانی عربســتان برگزار شــد. نکتــه جالب درباره 
این مراســم تعداد تماشاگرانش است. این رویداد 
در آن زمان از سوی 3 میلیون نفر در سراسر جهان 
دیده شد. تعداد بیننده ای که برای مراسم معارفه 

یک بازیکن فوتبال تا آن زمان یک رکورد محسوب 
می شــد. سود اصلی را اما باشگاه النصر از برگزاری 
ایــن مراســم برد. بــه گونه ای که این باشــگاه از این 
مراسم مبلغ شگفت انگیز 33 میلیون دلار درآمد 
کســب کــرد. البته باید گفت ایــن درآمد در حالی از 
انتقال رونالدو به النصر نصیب باشــگاه عربستانی 
شــد کــه هنــوز درآمد های حاصــل از فــروش لباس 
فــوق ســتاره پرتغالــی در النصــر بــه حســاب ایــن 
باشــگاه نیامــده بود. اگرچــه رونالدو موفق نشــد با 
ایــن تیم نمایش خوبی داشــته باشــد امــا این آمار، 
درآمــد و جنبــه تبلیغاتــی مثبتــی کــه حضور ســتاره 
پرتغالــی در ایــن کشــور دارد، برای مدیران باشــگاه 
النصــر و ســران کشــور عربســتان ســعودی کافــی 
اســت. به عبارت دیگر باید گفت ســران عربســتان 
بیشــتر بــه علت جنبه تبلیغاتی رونالــدو او را به این 

کشــور شیخ نشــین آورده اند.

RONALDO

کریــم بنزمــا ســتاره مســلمان ســابق رئــال مادریــد بــا کهکشــانی ها 
طــی چنــد ســال گذشــته بخصــوص از زمان جدایــی رونالــدو عملکرد 
فوق العاده ای داشــت. عملکرد مطلوبی که برای او توپ طلای 2022 
را به ارمغان آورد. پس از کسب توپ طلا بنزما دچار مصدومیت های 
ســریالی شــد. موضوعــی کــه حتــی باعث از دســت دادن جــام جهانی 
فوتبال 2022 قطر هم برای او شد. پس از بازگشت از مصدومیت هم 
بنزمــا موفــق نشــد عملکرد مطلوبــش را تکرار کند. چنــد هفته پیش 
از پایان رســمی فصل، رســانه ها اخباری را از مذاکره باشــگاه الاتحاد 
عربســتان با ســتاره فرانسوی رئال مادرید منتشــر کردند. اخباری که 
به مانند کریس رونالدو از ســوی بنزما هم تکذیب شــد و حتی اعلام 
شــد این ســتاره فرانســوی فصل آینده هم در جمع شــاگردان کارلتو 
باقی می ماند. اتفاقی که رخ نداد و کریم بنزما با برگزاری یک نشست 
مطبوعاتی غیرمنتظره از هواداران کهکشانی ها خداحافظی کرد. پس 
از جدایی او از رئال مادرید مقصدش مشــخص بود. بســیاری بر این 
بــاور بودنــد کــه ایــن بازیکن پا به ســن گذاشــته به الاتحاد عربســتان 
خواهــد رفــت، پیش بینــی ای کــه البته درســت هــم بود؛ قــراردادی به 
مــدت 3 ســال و رقم 600 میلیون ریال ســعودی بــوده. جالب تر اینکه 
مراسم معارفه کریم بنزما هم به مانند هم تیمی سابقش مبلغ قابل 
توجهــی را بــه حســاب الاتحــاد واریز کــرد. معارفه بنزمــا در الاتحاد 60 
هزار بیننده در سراسر جهان و همچنین مبلغ 107 میلیون دلار برای 

باشــگاه الاتحاد آورده داشته.

BENZEMA

کریستیانو رونالدو
مســی در چنــد فصــل اخیــر مشــکلات زیــادی را در پاری ســن ژرمن 
متحمــل شــد. مشــکلاتی کــه باعــث شــد او در پایــان فصــل گذشــته 
فوتبــال اروپــا تیــم اول پایتخــت فرانســه را تــرک کنــد. پــس از جدایی 
فوق ســتاره آرژانتینــی از پاری ســن ژرمن تصــور می شــد او بــه الهــلال 
دیگر تیم عربســتانی نقل مکان کند. اتفاقی که به دلایل خانوادگی و 
شــخصی برای لئو رخ نداد و مســی برای ادامه دوران فوتبالش به تیم 
اینتــر میامــی ایالات متحده که مالکیت آن تحــت اختیار دیوید بکام 
ســتاره ســابق فوتبال انگلســتان اســت، رفت. مراســم معارفه مســی 
در اینتر میامی 3/5 میلیون نفر  بیننده داشت. آماری که باعث شد 
با عبور از رکورد مراســم معارفه رونالدو در النصر عربســتان تبدیل به  
پربیننده ترین مراســم معارفه تاریخ دنیای فوتبال شــود. این مراســم 
البتــه مبلــغ 60 میلیون دلار هم به حســاب تیم تحت مالکیت دیوید 
بکام واریز کرد. مدت قرارداد لئو مســی با اینتر میامی 3 فصل اســت 
و در ژوئــن ســال 2026 میــلادی بــه پایــان می رســد. میامــی البتــه در 
پنجــره تابســتانی نقــل و انتقالات خرید های دیگری از جمله ســرخیو 
بوسکتس هم داشت که او هم مراسم معارفه شلوغی را برگزار کرد.

MESSIلئو مسی

RICEدکلان رایسHAVERTZهاورتز

BELLINGHAMبلینگهامPROMOTIONALتبلیغاتی

کریم بنزما
دکلان رایس ســتاره فصل گذشــته وستهم که با این 
تیــم به جام قهرمانی لیگ کنفرانس اروپا رســید، در 
پنجــره نقــل و انتقــالات تابســتانی از چکش هــا جدا 
شــد و پس از رخ دادن شــایعات بســیاری حول او به 
آرســنال پیوســت. بازیکنــی کــه یکــی از جوان تریــن 
بازیکنان نقل و انتقالات این فصل بود. تیم آرسنال 
برای معارفه او از تم کیســه های برنج اســتفاده کرده 
بــود. اتفاقــی کــه عکس هــای اولیــه اش بــا پیراهــن 

توپچی هــای شــهر لندن را بســیار پــر بازدید کرد.

یکــی دیگر از راه های معارفه برگزاری 
نشســت خبــری اســت. موضوعــی 
کــه در با شــگاه های بــزرگ جهــان رخ 
می دهد. به طور مثال جود بلینگهام 
ستاره جوان دنیای فوتبال که چندی 
پیــش از دورتمونــد بــه رئال پیوســت 
بــا یــک نشســت خبــری به هــواداران 
ایــن تیــم معرفــی شــد. رویــدادی کــه 
مطالــب گفته شــده در آن تا مدت ها 

نقــل مطلب هــای رســانه ها بود.

کای هاورتــز بازیکــن آلمانی چلســی 
ل  رســنا آ بــه  ل  مســا ا ن  بســتا تا
پیوســت. توپچی هــای لنــدن بــرای 
تنــوع دادن بــه عکس هــای معارفــه 
شان هاورتز را به میان شمشادهای 
ســبز بردنــد تــا اولیــن عکس هایش 
در لباس آرســنال با شمشــاد گرفته 
شــود. آنچــه مــورد اقبال طرفــداران 

فوتبــال در جهــان قــرار گرفــت.

تهیــه ویدیویــی تبلیغاتی از 
بازیکــن جدیــد ســاده ترین 
راه شــناخته شــدن بازیکن 
مذکــور اســت. اتفاقــی کــه 
باشــگاه های بــزرگ جهــان 
بــرای تمــام بازیکنان جدید 
خودشــان تهیــه می کننــد. 
نکتــه ای بســیار ســاده کــه 
درآمــد هنگفتــی را بــرای 
باشــگاه به ارمغان می آورد.

ملوان
ملــوان یکــی از باشــگاه های پیشــرو دربــاره ارائــه طــرح 
گرافیکــی بــرای رونمایــی از بازیکنان اســت. آنهــا از چند 
ســال قبــل کار خــود را آغــاز کردنــد و نمونــه موفــق ارائــه 
ســاده، جذاب و گیرا برای رونمایی از بازیکنان هســتند. 
سپیدپوشــان خــزر در کنار تصاویر زیبــا، ایده جالبی هم 
برای کلیپ های رونمایی بازیکنان دارند. در تصاویر این 
باشــگاه نشــانی از مدیــران و نفــرات اضافه بــرای معرفی 
بازیکنان نیســت. ضمن اینکه توضیحات درج شــده در 
مــورد مــدت همکاری و موارد مرتبط کاملاً گویا، شــفاف 
و حرفــه ای اســت. در نقل وانتقــالات تابســتانی امســال 
ملوانی ها مطابق گذشته کار خوب خود را ادامه دادند و 
کلیپ رونمایی از محمدرضا خانزاده نشانگر تداوم ایده 

جذاب این بار در بخش ویدیویی بود.
استقلال

بــا توجــه به تغییــرات مدیریتی و مشــکلاتی که باشــگاه 
اســتقلال با آن روبه روســت، این باشــگاه خیلی در حوزه 
نقل وانتقــالات فعــال نبــوده. در زمــان حجــت کریمــی 
سرپرست مدیرعاملی سابق استقلال هیچ طرح خاصی 
وجود نداشت و بازیکن جدید در کنار مدیران، ایستاده 
و بــا گرفتــن یــک پیراهــن در دســت حضــورش در جمع 
آبی پوشان رسمیت می یافت. در زمان علی خطیر کمی 
از نظــر گرافیکی پیشــرفت حاصل شــده، امــا خلأ یا نبود 
ایده همچنان به چشم می آید. طبیعتاً انتظار از باشگاه 
اســتقلال بــا توجــه به تعــدد تماشــاگران زیاد اســت، اما 
وقتــی باشــگاهی بــرای عقــد قــرارداد بــا بازیکنــان جدید 
بودجــه نــدارد چطــور می تــوان انتظــار داشــت به بخش 

رسانه توجه کافی شود؟

پرسپولیس
این باشگاه برای معرفی بازیکنان جدید خود از بک گراندی 
استفاده می کند که لوگوی اسپانسرها روی آن نقش بسته 
اســت. شــاید ایده خیلــی جذابی برای رونمایــی از بازیکنان 
نباشد، اما بخشی از استانداردهای اولیه رعایت شده. رضا 
درویــش مدیرعامل پرســپولیس هــم تمایل دارد حین عقد 
یا تمدید قرارداد کنار بازیکنان بایســتد؛ با وجود این روابط 
عمومی این باشــگاه تلاش کرده حق انتخاب را به رســانه و 
هــواداران بدهــد کــه عکس تکی بازیکنان در دســترس آنها 
باشد. البته این خرُده بر مدیران رسانه ای باشگاه پرسپولیس 
وارد است که چرا درباره اطلاعات عقد قرارداد، خیلی همت 
بــه خــرج نمی دهنــد. امســال از انیمیشــن های جالبی برای 
رونمایی از خریدهای پرسپولیس استفاده شد که قدمی جلو 

در بخش رسانه ای این باشگاه به شمار می آید.
گل گهر

فیروزه ای پوشــان کویر ســیرجان هرچه در لیگ ماندگارتر 
شــدند، بــه ارتقای طرح های گرافیکــی خود پرداختند. اگر 
چه از کلیپ رونمایی و ویدیو کمتر اســتفاده می کنند، اما 
ســادگی طرح ها و نبود نفــرات اضافی در تصاویر می تواند 
نشــانگر موفقیــت آنهــا باشــد. نباید فراموش کــرد بعضی 
شــعارهای مورد اســتفاده باشگاه گل گهر هم در نوع خود 
قابــل توجه اســت. برای مثال: رویش باورهــا در دل کویر، 
امــا جدیــداً در بک گرانــد معرفــی بازیکنــان از شــعارهایی 
استفاده شده که بیشتر از تبلیغ، ضدتبلیغ است، ضمن 
اینکــه قاب بنــدی عکس معرفــی بازیکنــان گل گهر خیلی 
جالب نیست اما کلیت کار که نفرات اضافه حذف شدند 
و باشــگاه تــلاش می کنــد در رونمایــی بازیکنان به ســمت 

حرفه ای شدن حرکت کند، قابل تقدیر است.

سپاهان
باشــگاه ســپاهان بــرای اولیــن فعالیــت نقل وانتقالاتــی خــود 
در ایــن فصــل ســراغ پیــام نیازمنــد رفت و محمدرضا ســاکت 
مدیرعامل باشگاه کنار دروازه بان تیم حضور داشت. با وجود 
این در خریدهای بعدی اوضاع متفاوت شــد و فقط بازیکنان 
بــا بک گرانــد ســپاهانی ها حاضــر شــدند. نکته منفــی معرفی 
خریدهــای ایــن باشــگاه متن هــای مــورد اســتفاده اســت. در 
کنار این نقد که بســیاری از متن ها یکســان شــروع می شوند، 
توضیحــات تکمیلی هم سرشــار از بزرگنمایــی و خارج از روند 
حرفه ای است. علاوه بر این باشگاه سپاهان از بک گراند نسبتاً 
متوسطی استفاده می کند که می تواند بهتر از این هم باشد.

تراکتور
باشــگاه تراکتــور از طرح هــا و ایده هــای مختلــف بــرای معرفــی 
بازیکنان جدید خود استفاده می کند و ثبات رویه ندارد. بیشتر 
طرح هــای تراکتوری ها روند حرفه ای ندارد و بازیکنان مطرح تر 
معمولاً در کنار مدیرعامل یا مالک باشــگاه معرفی می شــوند. 
قاب بندی های بعضی تصاویر فاقد هرگونه معیار حرفه ای است.

پیکان
این باشگاه از نظر گرافیکی برای معرفی بازیکنان و اعضای 
جدید طرح جذابی ارائه نمی کند. ضمن آنکه حضور نفرات 
اضافی حین معرفی نفرات جدید بدجور در ذوق می زند.

شمس آذر
ایــن تیــم از بک گراند مناســبی برای معرفی اعضــای جدید تیم 
استفاده می کند و با توجه به معرفی مدیر رسانه ای جدید این 
تیم، احتمالاً شاهد تغییرات بیشتری به لحاظ گرافیکی خواهیم 
بود. البته مدیرعامل باشگاه شمس آذر در تصاویر عقد قرارداد 
حضور دارد که خیلی با طرح مناسب این تیم همخوانی ندارد.

آلومینیوم
ایــن تیــم در ارائــه طــرح پیشــرفت خوبی داشــته اما هنوز 
جای پیشــرفت وجود دارد. ارائه ســه عکس بعد از معرفی 
هر بازیکن شــامل یک عکس شــامل طرح گرافیکی و دو 
عکس هم تصویر عقد قرارداد بازیکن. با وجود این مدیران 
آلومینیوم هنوز ترجیح می دهند در تصویر حضور داشته 
باشند. اطلاعات ارائه شده این باشگاه بعد از عقد یا تمدید 

قرارداد مفید و حرفه ای است.
استقلال خوزستان

هر چند این تیم در فصل گذشته مجوز صعود به لیگ برتر 
را کســب کرد، اما یک ایده اولیه برای ارائه طرح گرافیکی 
دارد هر چند جذابیت بالایی ندارد. به نظر می رســد برای 

حرفه ای شدن بیشتر باید تلاش کنند.
نساجی

این باشگاه شمالی هم در ارتقای طرح های گرافیگی خود 
تلاش کرده، اما نور تصاویر عقد قرارداد گاهی اوقات مورد 
نقد است. نفرات اضافی در عقد قرارداد حضور دارند و به 
نظر می رسد نساجی باید از این حیث رویه خود را تعویض 
کنــد. اطلاعــات ارائــه  شــده بــرای تمدیــد یــا عقــد قــرارداد 

بازیکنان هم مختصر و مفید است.
نفت آبادان

ایــن تیــم زمان عقد یا تمدید قرارداد بازیکنان شــناخته تر 
خــود بــدون طــرح گرافیکــی، تصویــر آن شــخص در کنــار 
مدیرعامل باشگاه را منتشر کرده و برای بعضی بازیکنان 
هــم از طرحــی متفاوت اســتفاده می کنــد. در کل، طرح ها 
جذابیــت نــدارد و به نظر می رســد زردپوشــان باید به فکر 

استفاده از طرحی نو باشند.

ذوب آهن
ایــن تیــم از طرحــی ثابت بــرای معرفی بازیکنــان و اعضای 
جدید خود بهره می گیرد. ذوبی ها سعی می کنند استاندارد 
اولیــه را رعایــت کنند، با وجود ایــن حضور نفرات اضافی و 
لزوم ارائه کارهای گرافیکی در این میان به چشم می خورد. 
در این بین باید به تقویت بخش رسانه ای سبزپوشان توجه 
بیشــتری شــود. ضمن اینکه حتی بدون لوگو هم می تو ان 

تبلیغ ذوب آهن یا هر باشگاهی را انجام داد!
هوادار

طرح های تیم فوتبال هوادار اگر چه قابل قبول است، اما 
حضور نفرات اضافه و گاهی اوقات اصرار به استفاده بیش 
از حد رنگ بنفش، کیفیت کار این تیم را کاهش می دهد. 
بخش رســانه ای تیم هوادار باید به نقدهای اشــاره شــده 
توجه کند و تقویت طرح هایش را در دستور کار قرار دهد.

فولاد
این باشگاه خوزستانی از طرح گرافیکی استفاده می کند، 
اما طرح آن خیلی در حد و اندازه فولاد نیست و انتظارات 
از این باشگاه به مراتب بالاتر است. حضور نفرات اضافی 
حیــن عقــد یا تمدید قرارداد و لزوم حذف آیتم های اضافه 
در تصاویر این باشگاه باید مورد توجه قرار بگیرد. بک گراند 
این باشــگاه نه تنها گرافیکی نیســت بلکه کولر گازی هم 

در آن دیده می شود!
مس رفسنجان

رفسنجانی ها معمولاً از بک گراند نارنجی استفاده می کنند 
و اشخاص اضافه هم در تصاویر حضور ندارند. با وجود این 
بعضی عکس های این تیم فاقد معیارهای حرفه ای است؛ 
مانند خبر پیوستن علی عدنان بازیکن عراقی به این تیم.


